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r„„^8£L10<t1?eg0 0X115 obraä zJazdu dokonano wyboru przewodniczącegojio. c. j o w e j ivo rai s j ± # °
"oet®ł nim .wybrany Lech wałęsa - A62 głosy co stenowi 55,5‘li/ 
orugie miejsce zo.ot-ł Marian Jurczyk - /201 głosów co stanowi 24,01../ 
i ze.iw i^iejbos iiaobyt. nrdrze j Gwiazda - /74 głosy co stanowi 3,8421/ 
i =z»srte mejece zdofcył Jer Rulewski - /52 głos3 eo starowi 6.21R/

rozpoczął się o godz. 9,27 wniesieniem aztardarów 
iijiu Gdansk 1 odśpiewaniem hymnu narodowego«
ha wstępie przewodniczący obrad powitał zwolnionego przedwczo^ai z aresztu 
przewodniczącego KZ kopalni Szczygłowice ■ - T. Arenta. J areŁZtu
oBbierajac gios T. Arent serdecznie podziękował wszystkim solidaryzujacvm 
się 1 wspierającym załogę Dego kopalni w ciężkich dla niej chwilach 
„testem przekonany - powiedział - że prswda■o mojej niewinności znajdzie 
wyraz w ostatecznym rozstrzygnięciu sprawy i że już nikogo spośród człon- 
kow naszego związku, nie spotka ten los, jek mnie." T. Arent w imieniu 
fb?BCU°W 26 "Szr'zyełov'ic" ^żyi delegatom życzenia pomyślnych wyników

sekcji.WySXePieriiU rozP°czeła siS dyskusja nad programem w ramach drugiej

Jako pierwszy głos zabrał Lech-Kaczyński /ree GHn-ńniH /pelriepie progresu o dwie tępy. Pi.Ss“ z rfSh^tyozv'nSSelizeoii Kode'k- 
su Jracy w dwóch kierunkach: wzmocnienia pozycji pracownika iako^róraeeo - 
partnera umowy o pracę i ograniczenie niezwykle rozbSd^anySh up?aSn5ń 
kierowniczych pracodawcy, druga zaś, zbiorowych UkładfrPracy, ktäe dotych-
to8do\o^etSoCJoku8z5mi2icf °dP0WiedniCh UChW8ł Rady “inistrów. Musimy

^i%thźeu.zsgr“icIn?J Pos-ulowaF^k^^ł znaczexiem Ćaki «8 dla gospodfrki htńdel
npowietrzav*wody^i^gleby”*^Ze* * B"1W8k prZ6;jał nadzór nad 0Chr°^

SronyEzvciaeS^«rn^®;POr^S Zec^^iego/ - głos swój poświęcił kwesti 
ndw-aev o tvr° y, h* ^aProponował, by dopisać do tezy 11 punkt
’’öd^iri'i koHpt41- nzwi<izek pędzie dążył w kierunku poprawy warunków życia 
ciażw". samotnych tak, by nikt nie tył zmuszony do .przerywania



Teodor Bosak /reg. Środkowo-Wschodni/ - zastanawiał ‘się- jak wprowadzić w 
życie ustalenia programowe dotyczące spraw BKi» Stwierdził duży niedosta
tek konkretów w tych tezach.

.»pauzom związku zarzucił, że obrastają w piórka i tracą wspólny język 
z uołami. „Siła związku" - powiedział - jest tylko w'Komisjach Zakładowych.
“c• nsrwowski /reg» Kujawy i Ziemie Dobrzyńśke/ — stwierdził, że społeczeń- 
ztv.'o oczekuje ha nowatorski, wodny od sztywnych ńorm, program* 
delegat wysunął wobec programu następujące zarzuty:

a/ nie przedstawia on rzeczywistej sytuacji kraju, 
e/ prezentuje zCyt łagodną ocenę rządowego projektu, 
c/ kluczowe zagadnienia przeprowadzenia równowagi rynku przedstawione 

jest niejasne,
u/ nie proponuje nowatorskich i odważnych rozwiązań prowadzących do 

zwiększenie produkcji.
_l. kowalewski /Ziemia Łódzka/ » za istotne zadanie Zjazdu uznał opracowe— 
n3.e Pj°or'amu działania załóg w walce z kryzysem. Program taki winien zawie
rać asj.ałania na rzecz uspołecznienia przedsiębiorstw i nowelizacji ustaw 
Se imowyer o przedsięciorstwie• Konieczne jest też posiadanie pełnej infor— 

c j - ° zasobach i rezerwach, poszczególnych przedsiębiorstw, przeprofilo
wanie nierentownych zakładów, zerwanie przezeń ze Zjednoczeniami. Taki 
program dochodzenia do samorządów powinien zostać przedstawiony Przez Zjazd 
załogom. 1 u
car Kudła /reg.Zielona Góra/ - skupił się na problemach rolnictwa, stwier
dził, ze w spospt sztuczny_podtrzymuje się ?GR-y, gdy tymczasem rolnikowi 
inaywiauaineou przestaje się opłacać produkcja żywności. Aby pobudzić ry
nek, -należy uruchomić małe zakłady rzemieślnicze: piekarnie' masarnie.
jacek Jerz /reg»Radom/ - przedstawił opracowany przez biuro ekonomiczne 
ho niecę racji Po.lski niepodległej plan stabilizacji gospodarczej*. Plan ten 
przewiduje działania, powstrzymałby inflację.i oddałby we władanie spo
łeczne podstawowe dziedziny gospodarcze, przeciwdziałałyby bezrobociu, 
-.arian Kacki /reg. olesko-Dąbrowski/ - poruszył sprawy inwalidów i ludzi 
niepełnosprawnych, wskazując na konieczność szerszego ujecie w programie 

CrVi^0Heo^.w* . również o spółdzielczości inwalidów, która została
ecentralizowana i zbiurokratyzowana i ubezwłasnowolniona partyjną nomen—

Lech winiarski /neg. Bydgoski/ - zabrał głos w sprawie budownictwa. Po— 
wieazla*, ze Przyjął tutaj politykę zabójczą. Zamyka się piece ceman—
•i0!?3* * -00 & ehre do ci (ha* Aby temu zaradzić; stosuje się eksport ekip
iiaowniczycn ze granicę, co jest niedopuszczalne, ponieważ w kraju budow
nictwo jest w stanie katastrofalnym*
rŁ §oaz* ^*35-, rozpoczęła się najważniejsza część dzisiejszego dnia cored: 
wyicr przewodniczącego związku.
wcy delegaci zajęli miejsca, rozdano karty wyborcze i karty głosowań, 
na sądi ustawionych cyłc 6 urn wyborczych: 3 ns stole Prezvdium Zjazdu i

k£rt wyborczych zawierała nazwiska czterech kendv- ' 
. 7 ^pi® jn°®ci alfabetyczne ję Gwiazda Andrzej, Jurczyk Kari an, Rulew- 

snreśleh,,<ek® SŁ Łecłl* By S£OB ważnt należało dokonać cc najmniej trzech

szonoWp?zerv^f Ibiadowąft0m kilkŁOSŚcie Dinut' ° M,OC ogło-

- „ Popoiu&^ową rozpoczął J. Onyszkiewicz przeglądem pram- kra i owe i
^~rsfr'rn^ar?+e+ * *’ ?rasi!: ze cn.o dniej dużo się pisze na te met KOR-u. Wiek- 
sc i rossusmsu elf. JWraief au-

*' Ł *-®asie oi2a publikowała pace zasięgiem cenzury. “ w" “**



- 4 -
światło i życie oraz niezależne inicjatywy harcerskie/, 3. wszvstkie te 
organizacje, które powstały po sierpniu 80 z oddolnej inicjał spo>eczeń- 
stwa w przeciwieństwie do tych, które maja za zadanie rozbijać naS żwiąl 

0 zasadach współdziałania wypracowanych przez zespół delegat 
ryroznij. 3 podstawowe iormy :/agenay, porozumienia, patronaty/,

karek Markiewicz /reg,Ziemia Łódzka/ - koordynator zespołu - środki masowego 
°QOWli foblemy którymi zajmowano się w czasie pracy zespołu! 
^auwazył, iż średni Basowego komunikowania się powinny byc 

tSnfnwJd QUB2e cne służyć społeczeństwu, które będzie je kon-
trolowac, halezy złamać monopol władzy w tej dziedzinie, Należy dążyć do
'’wipzsk'^muni^fp^1^26^, *5eónym z organów administracji państwowej, 
^wiązek musi tez poprzeć ustawę o publikacjach. ■ J

Przewodniczące Komisji Skrutacyjnej Elżbieta Błaszczyńska - 
wielkim podnieceniu sali odczytała protokół Komisji z wyborów na • stano

wisko przewoonicząego związku. Głosy liczono ręcznie, a sprawdzano przy " *
pomocy komputera, traktując ten drugi sposób jlko przymiarkę do głosowania 
na członków .Krajowej Komisji. Wyniki głosowania: w nierwszei turle odd«™
844 głosy, usznych głosow było 837, nieważnych 7, 48 zaś wstrzymujących się 
Landy aa Oj. na przewodniczącego otrzymali ilość głosów / patrz stron! lSza/§
kariyŁirgości! ''ałęBy Bpotkał Ei§ z olbrzymim aplauzem delegatów, dzienni-

C' godz. 20,0? wnioskiem o dopuszczenie do głosu J. Świątkowskiego, który 
nie jest delegetem prowadzący Jerzy Nowacki otworzył wieczoną sesję obrad

wniosku przez delegatów, J.Świątkowski odczytałw imieniu 
•'‘r*'2 „Solidarność pracowników portow morskich w Gdyni, Gdańsku i Szczeci
nie, oświadczenie w sprawie blokady eksportu żywności w tych portach Z 
oświadczenia wynika, że podjęcie blokady wiąże się z brakiem v?iarygodnvch 
i Przekonywujących informacji władz państwowych o dostawach polski!i^Jvno- 
sci ne rynki zagraniczne. Portowcy są zdania! że w sytuacji/gdy spraSI

s- ? sum -
oy poajął uchwałę określającą stosunek związku do ich akei? Lo* t? I 
cował o podjęciu ogólnokrajowej akcji kontroli społecz^j^ zadecy- •

Kolejnym punktem był odczytany ze zjazdowej trybuny list sekretarza Ge-
''ff“rakleh ł^-JCb. 1'ndorfcSpara

otrajmsz.il ? POt'°du **»•&.
“ I turę ««a* „SolidarrostiJ.0w‘l?1S=e"3a« 
niemożliwe ze wzgięau na zjazdowe „posłanie dc wszystkichludzi Iralv E^o- 
py wschodniej", które węgierscy związkowcy traktuńą „jak! SS!owanie ! 
eprfwy wewnętrzne kraju" i odrzucają je". PonJdtfw liślifSgtSn^że
!ka"co Sdzi s!r!eci^w!Sów" Pla*forma antysocjalistyczna, antyradzie-

°dJtli 01 ^£row.* Równocześnie jeonak Sandor Gaspar pisze, nowo-
<=kiej,,a że KR\rZZC'^estnrotovva*3c'naliZm^ 1 "traaLcyjnej przyjaźni polsko węgier- 
a^uiej , fe weąt gotowa zawsze ao rozmów na tematv związkowe w zpknńzTeTtele]^ P°?r0Slł ',ał§Sę ° ^ 3eg! lis^LSfSytLJ^a

-ym^wSazi łeż!T °-PMw!d”i!?eibetem /?ÓWBi?ż. przeczytany na Zjeździe/ w któ- 
Sści^Ziazdu i‘w;r?ził nr^kS! r?eSC1 W§^1-ereki?h związkowców v; charakterze

mjsw



Ha wstępie głos zabrał Jar Baszkiewicz /reg.Dol»y Śląsk/ - redaktor 
trzeciej sekcji tematycznej, obejmującej całość problemów zgrupowanych w 
projekcie uchwały programowej pod wspólnym tytułem; Samorządna Rzeczypos
polite.

-V skład tej sekcji wchodziło 5 zespołów, zajmujących się:
- prawami obywatelskimi i praworządnością.
-edukacją i kulturą narodową,
-stosunkiem związku do władz państwowych i PZPR,
- relacja między związkiem i innymi ruchami społecznymi,
- środki masowego przekazu.
Sb. Romaszewski /reg.Mazowsze/ - przedstawił zakres prac zespołu zajmują
cego się prawami obywatelskimi i praworządnością. Stwierdził, że w tyra 
zespole kontrowersji było bardzo dużo. Stało się tak ze względu na to 
nieszczęście, które stworzyła nasza władza, a polegające na tym, że w tym 
kraju praworządności nie ma i że system prawny należy zasadniczo zmienić« 
Jest to kluczowa sprawa stająca przed związkiem, gdyż mnożą się represje 
kierowane przeciwko działaczom związku.
.afektem pqac tego zespołu było włączenie dc programu związku następujących 
zagadnień:

1/ problemu spraw obywatelskich /teza/ system prawny musi gwarantować 
wolność obywatelską oraz powszechną równość tak obywateli jak i instytucji 
wobec prawa/

Cm sprawy niezależności sądownictwa /jej podstawą jest nieusuwalność 
sęaziów i samorządy sądowe wybierające prezesów/

3. tzw. spraw aktualnych tj«rozstrzygnięcie sytuacji osób represiono- 
wanych ze przekonania oraz osób winnych przestępstw przeciwko społeczeń
stwu, które muszą tyć zb to pociągnięte do odpowiedzialności karnej/.
Jan Waszkiewicz /reg. Dolny Śląsk/ - tym razem jako koordynator zespołu 
Eaukacja i Kultura Harodows, omówił przebieg prac w zespole. Obok stronj^ 
diagnostycznej, stwierdzone, że istnieją dwie zasadnicze rzeczy, które 
związek może i powinien uczynić: potrzebne jest odwrócenie priorytetów w 
naszym życiu politycznym i gospodarczym /celem zasadniczym istnienia pań
stwa jest stworzenie warunków dla rozwoju życia człowieka, a ekonomia i 
polityka powinny służyć temu, by tego typu warunki dla rozwoju jeonostki 
i rozwojv kultury stwarzać/, or.az powstanie społecznego programu ratowania 
kultury - edukacji narodowej.
lech Kaczyński /reg.Gdański/ składając sprawozdanie z prac zespołu, zajmują-: 
cego się stosunkiem ^zv7iązku dc -władz państwowych i PZPR, który miał przy
gotować znaczną częśc politycznego programu związku, oznajmił, że przygoto
wano 2 dokumenty: dokument grupy zwanej pragmatyczną i grupy zwanej funda
mental! etyczna. Jak stwierdził delegat różnice między tymi dwiema grupami 
to przede wszystkim różnica postaw w stosunku do świata /czy widzimy tylko 
„Solidarność", czy widzimy i jej otoczenie, /nie jest to natomiast podział 
na miękkich i twardych czy też na umiarkowanych i radykałów/« Obie grupy 
są natomiast zgodne co do tego, że związek nasz może być „czystym” związ
kiem zawodowym, tak jak dzieje się to w systemie pluralistycznym, gdzie 
naturalną przewagę dla władzy są partie polityczne i wolna prasa. Te wspól
ny platforma a^nie jest fikcyjna - kontynuował mówca - świadczyć może o tym 
fakt, ze w części dotyczącej zmian, zespół nasz jednomyślnie przyjął pro
jekt prowadzenie samorządu terytorialnego pochodzącego od wolnych demokra
tycznych wyborów oraz projekt wprowadzenia drugiej izby do parlamentu.
Jerzy Bartczak /rag.Dolny Śląsk/ omawiając przebieg prac zespołu: związek 
a iŁa<e ruchy b poła case poinformował, że w jej trakcie dokonano rozróżnie
nia pomiędzy: 1organizacjami istniejącymi przed protestem ifpeowo-sierp- 
niowym, które całkowicie tyły zdominowane przez PZPR służąc głównie do roz- 
i-.i.j<UU3 wszelkiej inicjatyw społecznych niezgodnych z pewnym schematem ideo-,

grzęd sierpniem różne inicjatywy społeczne, prekur-
)R”, DIP, ruch«orsu.- »-mwÄärärwR«» ?r“WI"
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Końcnąc zaś paraleluie do prośby S. Gaspara o odczytanie jego listu na 
Zjezazie wałęsa prosi? by jego list został opublikowany w Węgierskiej pra-

Kaetępnie powrócono na krótko do dyskusji programowej w temacie: 
związek a życie publiczne« +
Jako pierwszy głos zabrał Andrzej Gwiazae /reg»Gdańsk/* stwierdził on, iz 
w temacie tym na plan pierwszy wysuwa się stosunek „Solidarności" do PZPR. 
ikorc związek 3es u niezależny i samorządny to nie powinien określać swego 
stosunku do zacnej partii politycznej, gdyż tym samym wyróżni jakąś grućę 
swoich, członków rslezących do tej partii. Zdaniem delegata trzeba kierować 
się logiką V« określaniu tego co jest „związkowe", s co nie* Stworzenie 
ludziom szerokich możliwości wypowiadania się w interesujących ich tema
tach rozszerza wachlarz zegsdnieii związkowych,
Jerzy— Jastrzębski /reg«Mazowsze/ poświęcił swą wypowiedź problemowi do
stępu związku do srodkow masowego przekazu. Pozytywnie oceniając tezy 
programowa tego tematu zgłosił jedno zastrzeżenie: brak w nioh wyjaśnienia, 
ze te żądania związku podyktowane są potrzebą przeprowadzenia jak n3iszer- 
czej konsuloacji ze społeczeństwem przed wprowadzeniem w życie niepopular
nych a_e niezcędnych ograniczeń ekonomicznych. Najpierw zabrakło nam prawdy, 
•teraz już Wszystko sypie się w kraju, jeżeli nie będziemy konsekwentnie ^ 
domagać się przywrócenia prawdy w życiu publicznym to powtórzy się scener- 
iusz klęski, dyskutant opowiedział się zs budową przez „Solidarność" włas
nych radiostacji Stwierdzając, że jeżeli ustawy zabraniają tego, należy 
zmienić ustawy. Nadrzędnym aktem-prawnym jest przecież Konstytucja, we kto* 
rej środki masowego przekazu są własnością Społeczeństwa.
Jerzy Jecek /Ziemia Radomska/ poruszył kwestię praworządności. Stwierdzi> 
iż hasło „nie ma obieca bez wolności" należy w Polsce traktować dosłownie* 

ez załatwienia problemów praworządności nie uda się załatwić sorawgay:
gospodarczych. Ze proponował, by przeprowadzić strajk prasy polega iacv*na 
drukowaniu wyłącznie treści związkowych, wyjaśniających rozmaite aspekty prociemu. w*'»«.*,#

Wystąpienie J. Jacka było już ostatnim tego dnia głosem w dyskusii 
programowej. 0 . J OJA
Udzielono jeszcze głosu przedstawicielowi Komisji Uchwał*i Wniosków,który 
przedstawił poa głosowanie 5 projektów uchwał Zjazdu: J
1/ o działalności związku w środowisku osób niepełnosprawnych /większością 

głoscw przyjęto do dalszej pracy w Komisji/, E ą
1/ w sprawie powołania codziennej gazety związkowej o zasięgu ogólnokra

jowym /przyj, do dalszej pracy w Komisji/, * 6

rozdziału3/ zobowiązanie władz krajowych do pełnego wyjaśnienia zakupu i 
maszyn poligraficznych /przyj. większością głosów/,

4/ w sprawie polityki wydawniczej związku /przyj, większością głosów/,

niedopuszczenia zagranicznych Cnetrał Związkowych na 
obiady zjazdu ,/oo.esiano go aaiszej pracy w Komisji/«

TTIABOMOŚCI Z KRAJU

Pozdrowienia z ChechoSłowacji

mj!J.rz;'.'“Ei 'Przed rozpoczęciem drugiej tur;/ Zjazdu’ „Solidarności" 
P^'-~3.się na murach_rrna: CSRS plakaty z następującą treścią:

loiskie t: stry i/crsci z Rolnego Związku Zawodowego 
uutnoŁa■ i «jsz: ..sxegatow — wrzesień 1981 - Gdańsk. Ryczymy pcwodze- 

? euEcesu. Prawna Awyciezy., - „^3Odpisanos jrołuGkiowc Morawska delegacja Czechosłowackich Wolnych Związków 
Sewodowy en.
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0SV71 AD C ZŻUTE ZWIĄZKU ZAWODOWEGO PUBZCJOIJARIUSZY MO

Delegacja ZZF MC po zapoznaniu się z treścią oświadczenie rzecznika 
prasowego zamieszczonego w „Trypunie Ludu" z 30.CS. upoważniła mnie do 
zfozenia następujacego oświadczenia: ^
„powstały w dniu 1.06.81 Komitet Założycielski składał się wyłącznie z 
.uin:cjoneriuszy pracujących w organach MO. Obecnie w sądzie wojewódzkim w 
■«arszsne toczy się postępowanie sądowe dotyczące rejestracji zwis7ku 
kz^cinik prasowy MSW twierdzi, że ZZF MO nie istnie ie Hi “ > Lz3.
Lt° ^ayKtowane tym że gdyby powstał nasz ruch założycielski 
wxem z nas zs działalność zostało zwolnionych z prac-, pytam -ten “la. 
czego mister Sprawiedliwości ^stosował' pytanie pra^e dc sadu nn- 4s’-
go: w on. 1o.0S.31 które brzmi: „czy funkcjonariusz iS jest Sa4wni^em 
* row«»»» ?y-2 »«»» » *•»« 1.07.49 o zw.Zaw. » £&£ z i 19
koaeksu pracy?" *

Ile aowóa istnienia Komitetu Założycielskiego ZZF MO świadczy postanowię- 
me sacu wojewoazkiego, ktorego fragment przytoczę- 22 0'- --1 r:°
m w,,/er sza wie wydział cywilny w składzie 'nsstepui^vcA. '/0^wou.-2. Kościelniak, po rozpoznaniu w on. 22.09.li SSllPJflnT-9C5:. So>' 
niejawnym sprawy Komitetu Założycielskiego ZZF MO postanawia:^osie-^enia
1. odwołać termin posieazenia jawnego wyznaczonego wna azien 25.0S.81 godz. 9-ta, S° k’ spr°wle mniejszej

2/ zawiesie postępowanie w sprawie do czasu rozstrzygnięcia nrze- Sad 
najwyższy pytania prawnego ministra sprawiedliwości z 16.09.31".

Wnioski pozostawiam państwu.

podpisano: Ireneusz Sierański* - 
przewodniczący KZ ZZF MG

Powielono w ZR "Pobrzeże", nakład 3000 egz.


